

Dagsorden

Studienævn: Studienævn for Religionsstudier
Dato: 01-05-2018 kl. 10-12
Lokale: Mellemøststudiers Mødelokale

7. august 2019

Journalnr. 19/11443
Initialer: TNJ**Punkter til drøftelse****0. Introduktion til SAGA ved Louise Toftgaard**

1. Godkendelse af dagsorden (bilag)
2. Godkendelse af referat (bilag)
3. Meddelelser (bilag)
 - a) *Nyt fra studieleder*
 - b) *Nyt fra studienævnsekretær*
 - c) *Nyt fra studiesekretær*
 - d) *Nyt fra faglig vejleder*
 - e) *Nyt fra fagråd*
 - f) *Nyt fra RELIGIO*
4. Merit- og dispensationsansøgninger (bilag)
5. Sager til behandling eksamen
6. Sager til behandling studieordninger (bilag)
 - a) *Forslag vedr. gruppeksamener*
7. Sager til behandling kvalitetspolitikken (bilag)
 - a) *Evalueringsrapport for dimensioneringsprojektet Øget fastholdelse og gennemførelse på normeret tid (bilag)*
 - b) *Planlægning af studiestart, herunder principper for studiestart, samt studiestartsprøve (ÅRSHJUL)*
 - c) *Hvis røde nøgletal frafald: Kan ændringer i studiestart begrænse frafald: VIP-mentorer ved studiegrupper og fokus på akademisk skriftlighed (ÅRSHJUL)*
 - d) *Tag stilling til udvælgelseskriterier for BA og KA-optag om godt et år: kan ændring i kriterier føre til mindre frafald og hurtigere gennemførelstid. Punktet er obligatorisk ved røde nøgletal. (ÅRSHJUL)*
 - e) *Censorberetningen drøftes bl.a. med henblik på organiseringen af de kommende eksamener (ÅRSHJUL)*
 - f) *Studienævnet orienteres om rekvisition og godkender valgfag og fællesudbud (ÅRSHJUL)*
 - g) *Vurdering af kvote 2-ansøgninger og kandidatansøgninger (ÅRS-HJUL)*
 - h) *Opdatering af hjemmesiden vedr. Studiestart*

8. Andre sager til behandling

a) *Nyt om Alumneforeningen*

9) Sager til behandling undervisning

10) Eventuelt

Tim Jensen
Studienævnetsformand

/

Tine Jambang
Studienævnetssekretær

Referat af studienævnsmøde den 1. maj 2019 kl. 10.30-12.30

Til stede: Tim Jensen (TJ), Niels Reeh (NR), Laura Feldt (LF), Thea Lindholm Kaspersen (TLK), Louise Funch Clausen (LFC), Rasmus Hagemann Pedersen (RHP), og Pia Hansen (PH)

Afbud: Nadja Bundgaard (FV)

Referent: Tine Jambang

Mødet blev gennemført med følgende dagsorden:

0. Louise Toftgaard introducerede SAGA for studienævnets medlemmer.

1) Godkendelse af dagsorden (bilag)

Tim Jensen (TJ) ønskede tilføjelser til dagsorden under pkt. 4: principiel diskussion af praktik hos *Chaos*, samt under pkt. 8: a) Afslutning ifm. aflevering af speciale samt b) mulig bevilling til foredrag i stedet for aflyst seminar 3.-4. juni. Derefter blev dagsordenen godkendt.

2) Godkendelse af referat (bilag)

Laura Feldt (LF) ønskede forklaring af hvad der under Meddelelser stod skrevet om Videnskabsteori 1 – akademisk skriftlighed. TJ forklarede, at det drejede sig om, at fakultetet i forbindelse med overgang til ODIN havde fjernet den halvdel af fagbeskrivelsen, der omhandler det for Religionsstudier specifikke. LF ønskede også forklaring af a) under pkt. 8. TJ oplyste, at der havde været en mindre generel drøftelse, hvor de studerende havde udtrykt ønske om mere islam, og man havde i den forbindelse set på, hvor det evt. kunne lægges ind. Men at overvejelserne skal indgå i arbejdet med nye studieordninger. Referatet blev herefter godkendt.

Desuden var man enige om, at referatet skal hurtigere ud, gerne en uge efter mødet, med mindre vigtigere opgaver forhindrer det. Referater godkendes dog fortsat på møderne.

3) Meddelelser (bilag)

a) Nyt fra studieleder:

Seminar om Religion og Menneskerettigheder i juni er aflyst:

TJ orienterede om, at man desværre havde måttet aflyse det planlagte seminar 3.-4. juni, da topfolkene fra Arabisk Master i Human

Rights ikke havde svaret. Man havde ønsket at diskutere menneskerettigheder og religion, med særligt henblik på islam og den arabiske verden.

Ekstern lektor: TJ har sammen med Caroline Schaffalitzky de Muckadell (CSdM) gennemført samtaler med 5 ansøgere til stillingen mhp. undervisning i Religionsrelateret videnskabsteori (Videnskabs-teori I). Der var mere end 10 ansøgere. TJ og CSdM havde afsluttet bedømmelsen af 5, som de var enige om og har sendt deres indstilling videre. Der er dog endnu ikke nyt om ansættelsen, og TJ kunne derfor ikke oplyse, hvem det bliver. Ansøger havde det vi efter-spurgte, og vi er ikke forpligtede til at bruge vedkommende ud over de 1,58 timer. TJ vender tilbage med info, så snart ansættelsen er en realitet.

Ny faglig vejleder: TJ, som udgjorde bedømmelsesudvalget, havde haft samtaler med ansøgerne. En ansøger havde trukket sig, men det havde været gode og kvalificerede ansøgere. Valget faldt på Louise Funch Clausen, som begynder den 14. maj.

Tutorer 2019: Da der kun var kommet en ansøgning, er fristen udsat til den 6. maj. TJ beder studenterrepræsentanterne opfordre medstuderende til at søge.

Adjunktur: TJ bad LF om at orientere studienævnet. LF fortalte, at det nedsatte bedømmelsesudvalg med hende som formand har gennemgået ansøgningerne til stillingen. Der var kommet 45 ansøgninger og bedømmelsesudvalget har den 11. april videresendt deres indstilling til dekanen. Det har været svært at finde datoer for samtalerne, som man ønsker at afholde hurtigst muligt med henblik på ansættelse pr. 1. august.

Møde med eksterne eksperter: TJ orienterede om, at der afholdes møde med eksterne eksperter fredag den 3. maj, hvor LF, Aftagerpanelets formand Gitte Skov Andersen, Fagkonsulent Christian Vollmond, studerende Lise Ribersgaard, Jens Hestbech fra censorkorpset og Professor Bengt-Ove Andreassen fra Tromsø deltager. Det er en del af institutionsakkrediteringen. TJ vil begrænse eget indlæg og primært svare på spørgsmål samt indtage en tilpas kritisk tilgang til statistikker, bl.a. fordi de ikke altid er lige gavnlige ift. at bedømme en uddannelse, og fordi de ofte halter bagud ift. iværksatte tiltag.

Akademisk skriftlighed: LF skal lave øvelser sammen med en instruktør, og der er udvalgt én studerende. Der er bevilget 16 timer, og der kan tilknyttes endnu en studerende, hvis man ønsker det. Den/de studerende skal uddannes i at kunne give skriftlig feedback på skriftlige opgaver. En studerende var på kursus sidste år, og det er bl.a. godt at kunne skrive på sit CV.

Vip -mentorer: Der er ansøgt om VIP-mentorer. LF og Mik Aktor har meldt sig.

Feedback: TJ nævnte, at der har været kritik af manglende eller for lidt feedback i forbindelse med studiestart. TJ opfordrede studenterrepræsentanterne til at forklare studienævnet, hvorfor de studerende ikke mener, at de får feedback. LF mente, at det var svært ved studiestart: hvad skal der gives feedback på? Man var enige om, at feedback er vigtig, og at man skal fortsætte arbejdet med at forbedre det.

Petita: Fremadrettet skal standardpetita sendes til TJ med kopi til Pia Hansen.

'Kirken i sommerlandet': TJ orienterede om, at vi havde modtaget en rapport, fra fakultetet, der igen havde den fra rektoratet, udarbejdet af folkekirken med henblik på fremme af indre mission i sommerlandet. Han havde sporenstregs meddelt fakultetet, at Religionsstudier ikke ønskede at modtage den slags i fremtiden, og at rektorat m.fl. gerne må huske, at Religionsstudier ikke er teologi. TJ havde meget hurtigt modtaget en undskyldning.

b) Nyt fra studienævnsekretær

Intet

c) Nyt fra studiesekretær

PH orienterede om, at der er dårlige vilkår for skemalægningen E2019 pga. lokalemangel. Der skal undervises fra kl. 8-20/21. Der er samtidig kommet en ny lokaleansvarlig.

TJ tilføjede, at pga. sygdom kan Mikael Aktor ikke gennemføre mundtlig eksamen, men retter gerne skriftlige opgaver. Vi forsøger at løse problemer i den forbindelse, så det giver så få gener for de studerende som muligt.

d) Nyt fra faglig vejleder

FV var ikke til stede. FV fratræder og Louise Funch Clausen (LFC) tiltræder pr. 14. maj. LFC har været med til vejledning én gang.

Da der ikke er valgt en suppleant blandt studenterrepræsentanterne, aftales det at sætte processen med at få udpeget og indstillet en studerende i gang og kontakte rektorsekretariatet for godkendelse snarest herefter.

e) Nyt fra Fagråd

Thea Lindholm Kaspersen (TLK) orienterede om, der havde været stor interesse for at lave Podcasts, VoxPop, surveys, paneldebatter. 12 studerende fra forskellige årgange havde meldt sig.

Religionshistorisk Forening har planlagt et arrangement den 6. oktober med Podemann Sørensen, der viser rundt i Glyptotekets Ægyptiske samling og bøger fra Vagn Duekildes bibliotek, doneret til Religionshistorisk Forening vil komme på auktion.

f) Nyt fra RELIGIO

Niels Reeh (NR) orienterede om, at der havde været generalforsamling dagen før med 4 deltagere. Der er lavet en ny model for økonomien, som fra januar 2020 skal skilles fra Religionshistorisk Forening. Det årlige kontingent vil være på kr. 100. Man vil på et tidspunkt sende en ansøgning til studienævnet om midler.

Foredragene har været velbesøgte. Grundet Mikael Aktors sygdom var der ikke udsendt invitationer til kandidatfremlæggelserne. NR havde derfor g.d. udsendt dem. Der er muligvis 4-5 kandidatfremlæggelser.

TJ opfordrede til at man overvejede at placere dette arrangement samme dag som studienævnet fejrer de studerende, der har afleveret specialer, nemlig 3. juni.

4) Merit- og dispensationsansøgninger

Se lukket referat.

Principiel drøftelse: TJ havde modtaget en forespørgsel fra en studerende vedr. mulighed for at være i praktik på forlaget *Chaos*. TJ ønskede en principiel drøftelse, selv om der med henvisning til tidligere beslutning (bl.a. på baggrund af fakultetets indstilling) om at afslå en lignende ansøgning måtte siges at være præcedens. Studenterrepræsentanterne havde som udgangspunkt svært ved at se problemet med at godkende praktik på *Chaos*. TJ forklarede, at *Chaos* ikke kan betragtes som en arbejdsplads, da det kun er een person tilstede, og kun samme ene der har det som ulønnet deltidsbeskæftigelse. TJ sidestillede det med, at man søgte i praktik hos en underviser mhp at blive forsker/underviser. Det har aldrig været meningen med praktik som anført i studieordningen. Praktik skal også øve den studerende i at indgå i et fællesskab på en arbejdsplads og i at samarbejde med andre.

Efter denne forklaring og med henvisning til tidligere beslutning (præcedens) enedes studienævnet om, at TJ orienterer den studerende om at han efter diskussion i studienævnet og med henvisning til tidligere afslag ikke kan godkende *Chaos* som praktiksted.

5) Sager til behandling eksamen

Intet

6) Sager til behandling studieordninger**a) Forslag vedr. gruppeeksamen**

TJ takkede TLK og LFC for oversigten med forslag til, hvor der kunne blive tale om gruppeeksamener. De vil blive taget med, når studienævnet i efteråret går i gang med de reelle drøftelser af ændringer med virkning fra 1.9.2020. TJ orienterede om, at alle undervisere havde være afvisende ift. gruppeeksamen i specialet, men til nød kunne acceptere det ift. bachelorprojektet. Oplægget desangående fra TLK og

LFC lød på gruppeeksamen som en mulighed, og der vil skulle søges til-ladelse hos studienævnet, som ville kunne se bort fra undervisernes holdning og imødekomme en sådan ansøgning. Der ville derfor ikke være nogen automatik i det.

7) Sager til behandling kvalitetspolitikken

a) **Evalueringsrapport for dimensioneringsprojektet Øget fastholdelse og gennemførelse på normeret tid (bilag)** Rapport taler eget tydelige sprog. Forsøg som tre undervisere på vegne af Religionsstudier var med i var succesfulde for så vidt de har afprøvet pædagogisk vigtige muligheder. Hvorvidt de også leder til øget fastholdelse og gennemførelse på normeret tid kan dog ikke siges. En udfordring er desuden at få flere studerende og flere undervisere til fuldtone tilslutning og medvirken.

b) **Planlægning af studiestart, herunder principper for studiestart, samt studiestartsprøve (ÅRSHJUL)**

Af studiestartsundersøgelsen fremgår det, at Religionsstudier er anført som et af de fag, hvor (lidt) under 75 % er tilfredse. SN var enige om, at vi skal bruge undersøgelsens resultater, også de kritiske bemærkninger, når vi planlægger Studiestart 2019. Det er vigtigt at fortælle de studerende, at vi forholder os til undersøgelsen, og til undersøgelser generelt. TJ orienterede om, at vi ikke kan komme videre før der er ansat tutorer. TJ håbede at kunne gennemføre samtaler den 8. maj og derefter have møde med de nye tutorer, evt. om formiddagen den 3. juni, hvor der afleveres specialer.

TJ er imod sociale aktiviteter ugen før studiestart, fordi de nye studerende kan vælge det fra, og man kan risikere at udelukke nogen fra at deltage. Det er vigtigt at alle aktiviteter er inkluderende. Vi fik sidste år kritik af, at vi havde for få sociale arrangementer. Den 2.- 3. september skal bruges på faglig intro inkl. orientering om Religio og dernæst sociale aktiviteter. Ift. studiestartsprøven må aktiviteter i ugen før studiestart ikke indgå i prøven. Vi kan ikke kræve, at de studerende møder op før den 2. september. Vi skal have det hele til at falde på plads. Måske kunne et socialt arrangement fredag den 6. september være en idé. TJ vil dog ikke kunne deltage i dette, kun i aktiviteterne den 2. september. TJ opfordrer studenterrepræsentanterne til allerede nu at gøre sig tanker om det, fx en hyttetur, da det sociale hænger på de studerende. Studiestart er ikke et tilbud, men et must. TJ gav udtryk for vigtigheden af at få skabt en identitet som religionsstuderende, så man føler et tilhørsforhold til universitetet og de medstuderende. Det vil måske kunne mindske frafald. Han henviste her til University of Alabama, som arbejder med identitetskonstruktion hos de

studerende for at de skal føle et tilhørsforhold til universitetet. Det kunne vi måske lære noget af. LF foreslog, at de ældre studerende fortæller om deres aktiviteter, bl.a. om RELIGIO. PH tilføjede, at 'How to uni'-testen ville kunne klares hjemmefra før studiestart og ville give de nye studerende indblik i universitetsverdenen, før de kommer på campus.

- c) **Hvis røde nøgletal frafald: Kan ændringer i studiestart begrænse frafald: VIP-mentorer ved studiegrupper og fokus på akademisk skriftlighed (ÅRSHJUL): se under Meddelelser hvor der redegøres for at VIP-mentorer og akademisk skriftlighed er på plads for E 2019** Tag stilling til udvælgelseskriterier for BA og KA-optag om godt et år: kan ændring i kriterier føre til mindre frafald og hurtigere gennemførelsestid. Punktet er obligatorisk ved røde nøgletal. (ÅRSHJUL)

Vi prøver noget nyt i år med motiveret ansøgning samt uniTEST for bacheloruddannelsen Kvote 2. Der er kommet 17 ansøgninger.

- d) **Censorberetningen drøftes bl.a. med henblik på organiseringen af de kommende eksamener (ÅRSHJUL)**
Der er ingen bemærkninger til beretningen mhp. kommende eksamener. Problemstillingen vedr. Originalsprogsbaseret emne er nu løst.
- e) **Studienævnet orienteres om rekvisition og godkender valgfag og fællesudbud (ÅRSHJUL)**
Rekvisition E2019 er godkendt.
- f) **Vurdering af kvote 2-ansøgninger og kandidatansøgninger (ÅRS-HJUL)**
TJ er i gang med at bedømme KA-ansøgninger og indkalder til samtale den 9. og 20. maj. Der er stor spredning i årets ansøgninger ift. karaktergennemsnit. Skal være afsluttet den 27. maj. TJ er også i gang med Kvote 2- ansøgningerne.
- g) **Opdatering af hjemmesiden vedr. Studiestart**
Opdatering vil ske når programmet for studiestart er klar.

8) Andre sager til behandling

- a) **Nyt om Alumneforeningen**

NR og LFC orienterede om, at de havde oprettet en gruppe på LinkedIn, hvor der p.t. er 29 medlemmer, nuværende og tidligere studerende ved Religionsstudier. De efterspurgt kontakt til ældre, tidligere studerende og håbede, at TJ ville kunne hjælpe. TJ mente, at det ville være godt, hvis vi kunne gå 10 år tilbage. TJ understregede, at ønsket var en decideret Alumneforening, som fx kunne inviteres

til RELIGIOs arrangemente, og som man kunne trække på ved forskellige arrangemente som fx Karrieredagen. Den skal være knyttet til vores uddannelser og ikke blot være et netværk for jobsøgende. Der vil blive arbejdet videre med opgaven.

b) *Afslutning ifm. aflevering af speciale*

TJ inviterer specialeafleverende studerende til lille reception kl. 13 eller 14 den 3. juni. Han opfordrede igen RELIGIO til at lægge deres kandidatarrangement samme dag og foreslog at studienævn holdt møde mandag formiddag 10-12 også den 3. juni.

c) *Mulig bevilling til foredrag i stedet for aflyst seminar 3.-4. juni.*

Punktet blev ikke nået. {TJ har efterfølgende ansøgt studienævn om midler til foredragsholder og arrangeret to foredrag med vedkommende}

9) Sager til behandling undervisning

10) Eventuelt

BEMÆRK: Næste studienævnsmøde er mandag den 3. juni kl. 10-12

Tim Jensen
Studienævnformand

/

Tine Jambang
referent